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بالاخره پــس از مدت ها بحث و بررســی درباره 
حــوزه رمزارز، ســند تحول رمزارزها از ســوی 
دولت سیزدهم تنظیم و منتشر شد. این سند که 
به عنوان سند بالادستی این حوزه تلقی می شود، 
به معنای پذیرش رســمی حوزه رمزارزهاست. 
در این ســند نــکات مثبتی ازجملــه تغییر در 
نگاه تهدید محور، منفعلانه، دســتوری، سلبی 
و مجوز محورانــه این حوزه به نظــام حکمرانی 
فرصت محور، فعالانه، ایجابی با رویکرد مدیریت 
مخاطرات و روش های نویــن تنظیم گری دیده 
می شــود. با این حال، اگرچه کلیات این سند از 
سوی بعضی از کارشناسان مثبت تلقی می شود، 
اما در عین حال نقدهایی به برخی مفاد و جزئیات 
آن وارد اســت. ازجمله بعضی از کارشناســان 
معتقدند که روح تصدی گری دولت در این حوزه 
همچنان در این سند ساری و جاری است. نکته 
دیگر، تأکید بر حضور بخش خصوصی به عنوان 
یک عضو تصمیم ساز و تصمیم گیر در ستاد ملی 

است که در این سند به آن اشاره شده است.

گام مثبت
عباس آشتیانی، مدیرعامل انجمن فناوران بلوک 
)انجمــن بلاکچین( در گفت وگو با همشــهری 
کلیات این سند موسوم به سند تحول رمزارزش 
را خوب ارزیابی می کند و می گوید: »این سند که 
به عنوان سند تحول دولت مردمی منتشر شده، به 
فناوری بلاکچین و دارایی های دیجیتال به عنوان 

یک بخش مستقل اشاره کرده است.«
آشتیانی با اشاره به اینکه ما این موضوع را یک گام 
مثبت تلقی می کنیم که به فلســفه وجودی این 
حوزه توجه شده، بحث هایی را یادآوری می کند 
که طی سال های گذشته موجودیت این حوزه را 

به رسمیت نمی شناخت.
او همچنین بخش های دیگر این ســند، ازجمله 

روش های تنظیم گری، وجود یک نهاد واســط 
برای تشــخیص ماهیــت، ضــرورت پرهیز از 
برخوردهای سلبی و بعضی از نکات که تا حدود 
بســیار زیادی با ماهیت تنظیم گری این حوزه 

همخوانی دارد را مثبت می داند.

باز شدن دست دولت در مقررات گذاری
این پژوهشگر حوزه بلاکچین طرح ریزی، ایجاد 
الزامات و نقش آفرینی برای دستگاه های اجرایی 
کشور را نیازمند هم قانون و هم مقررات می داند.

آشتیانی با اشــاره به اینکه ظرفیت دولت برای 
ایجاد قانون تاحدودی محدود اســت و خروجی 
هیأت وزیران به عنوان یک مقرره لازم الاجراست 
و نه یک قانون، می  گوید: »بخش قابل توجهی از 
تکالیفی که در این سند تحول به عنوان یک سند 

بالادستی نوشته شده، نیازمند قانون است.«
به همین خاطر او اهمیت این سند را از این جهت 
برجســته تر می بیند که اگر موضوعی مصوب و 
ابلاغ شود، زمینه برای ایجاد ظرفیت قانونی هیأت 

وزیران و دولت فراهم تر می شود.
آشــتیانی توضیح می دهد که از آنجا که ســند 
منتشر شده به عنوان یک سند بالادستی محسوب 
می شود، می تواند از اقدامات آتی هیأت وزیران 
در زمینه مقررات گذاری حمایت کند؛ چراکه از 
این به بعد هر سند دیگری منتشر شود، می تواند 
به این سند اســتناد کند. درواقع، از این به بعد، 
سندها و مقرراتی که مصوب می شود، از پذیرش 

بیشتر و جرح کمتری برخوردار خواهد بود.

می تواند بهتر شود
مدیرعامل انجمن بلاکچیــن با این حال، معتقد 
است که نسبت به بعضی از موضوعات نگاه عمیق 
وجود نداشته است و می گوید: »به نظر می رسد 
که این سند در بازه زمانی کوتاهی تنظیم شده و 
نکته دوم این است که جملاتی در این سند دیده 

می شود که نیازمند تعمق بیشتر است.«
آشــتیانی موضع رســمی انجمن بلاکچین را 
به عنوان نخســتین و بزرگ ترین تشکل بخش 

خصوصی حوزه بلاکچین و دارایی دیجیتال کشور 
اینگونه توصیف می کنــد: »کلیت وجودی این 
سند به خاطر توجه به موضوع بلاکچین و دارایی 
دیجیتال بسیار مثبت است، اما مفاد آن نیازمند 
توجه بیشتر به ظرافت های این حوزه، کار بیشتر 

و تعمق بیشتر است.«
به گفته او »این حوزه ماهیت بسیار خاصی دارد 
که باید به هر دو وجه پذیرش و اجراپذیری قوانین 
در داخل کشــور و امن نگه داشــتن دارایی های 
دیجیتــال در برابر کشــورهای معاند به صورت 

توأمان توجه شود.« 
پژوهشــگر حوزه بلاکچین به این موضوع اشاره 
می کند که مجموعه اقداماتی باید عطف به این 
ســند صورت بگیرد که علاوه بــر اینکه کاربرد 
بین المللی دارایی دیجیتــال را از بین نمی برد، 
اجراپذیری قانون برای این حوزه هم مورد توجه 

حداکثری قرار بگیرد.
آشتیانی با اشــاره به اینکه از هرگونه تجمیع 
دارایی های دیجیتال و برخورد دستوری با این 
دارایی ها باید پرهیز شود، معتقد است بعضی 
از قسمت های این سند هنوز روح عدم برخورد 

دستوری را به صورت کامل درون خود ندارد.
با این حــال، به گفته او »جملاتی در این ســند 
نوشته شده که نشــان می دهد دولت تا حدودی 
ماهیت این حــوزه را با کاهــش تصدی دولت و 
پرهیز از رویکــرد ســلبی پذیرفته، امــا برای 
بهتر شدن این سند همچنان می توان اقدام کرد. 
درواقع ما این ســند را در عین حال که جامع و 
مانع نمی دانیم، اما نفس این اقدام را شایســته 

می دانیم.«
مدیرعامل انجمن بلاکچین یکــی از مهم ترین 
نکات این سند را تشکیل یک ســتاد ملی برای 
تشــخیص ماهیت، چابکی و پویا بودن این حوزه 
می  داند، امــا تأکیــد می کند کــه »اگر بخش 
خصوصی در این ســتاد به عنوان تصمیم ساز و 
تصمیم گیر حاضر نباشــد، اجراپذیری هر قانون 
و مقرراتی عطف به این ســند بالادستی محکوم 

به شکست است.«

نیاز به سند استراتژی ملی
سعید خوشــبخت، پژوهشــگر حوزه بلاکچین 
هم در گفت وگو با همشهری با اشــاره به اینکه 
نمی خواهد به صورت جزئی به مطالب این سند 
نقدی وارد کند، این سند را برای توسعه این حوزه 

در کشور چندان کارآمد نمی داند.
خوشبخت این اظهارنظر را به این معنی نمی داند 
که کل این ســند از محتوای مناسب برخوردار 
نیســت، اما بر این نکته تأکید می کند که »ما به 
یک سند استراتژی ملی نیاز داریم، چراکه بیش 
از 28دستگاه تصمیم گیرنده یا ذیربط تعریف شده 

در حوزه رمزارز داریم.« 
به گفتــه او »به ایــن نکته باید توجه شــود 
که بــا موضوعی به عنوان یــک »پول بزرگ 
مخفی« روبه رو هستیم. این موضوع به قدری 
پیچیده اســت که مثــل فناوری های دیگر 
نمی توان با آن برخورد کــرد. به این خاطر 
به یک ســند اســتراتژی ملی که در سطوح 
عالی حاکمیت تنظیم و تصویب شــود، نیاز 
داریم که استراتژی حاکمیت را در این حوزه 

مشخص کند.«
پژوهشگر حوزه بلاکچین با اشاره به اینکه برای 
رسیدن به این راهبرد باید روش های مشخصی 
ارائه شــود، می گوید: »با اینکه قصــد انتقاد به 
نویسندگان این سند را ندارم، اما این استراتژی 

در سند مشخص نشده است.« 
پاسخ خوشبخت به این پرسش که آیا این سند 
می تواند تصدی گری دولــت را در این حوزه کم 

کند منفی است.
به گفتــه او »اگر بخواهیم »نشــانه ای« صحبت 
کنیم، یکی از ایرادها این اســت که نویسندگان 
این ســند مجموعه ای از احکام را نوشتند که در 
دل این سند بگنجانند و آن را هم مصوب کنند. 
همان احکامی که از نسخه شــماره8 آن نشت 
کرد و بعضی از رسانه ها هم آن را منتشر کردند. 
در این نسخه انحصاری ترین سازوکارها را برای 
انحصاری کردن حوزه رمزارزهــا درنظر گرفته 

بودند.« 

آشتی دولت با رمزارزها 
سند تحول دولت در حوزه رمزارزها با نگاهی مثبت تر از گذشته نسبت به این حوزه تدوین شده و هر چند انتقادهایی به آن وارد 

می شود اما می تواند چالش های مهمی را حل کند

عماد الدین قاسمی پناهرمزارز
روزنامه نگار

چالش دوز چهارم واکسن کرونا
متخصصان معتقدند؛ ایمنی ایجاد شده با دوز سوم برای 

اکثر افراد کافی است و دوز چهارم فعلا برای کادر درمان و 
افرادی با شرایط زمینه ای توصیه می شود

این روزها افراد دارای بیماری های خاص در حال دریافت 
دوز چهارم واکسن کووید-۱۹ هســتند، اما خیلی ها این 
سؤال را دارند که در شرایط فعلی، برای عموم مردم تزریق 

دوز چهارم لازم است؟
مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری هــا، چندی پیش با 
تجزیه و تحلیل آمار بســتری ها و مراجعین به اورژانس در 
۱0ایالت آمریکا به نتیجه جالبی درباره مدت زمان اثرگذاری 
دوز تقویت کننده واکســن کووید-۱۹ رســید. به گزارش 
نیویورک تایمز، این مطالعه نشــان داده در افرادی که دوز 
سوم واکســن فایزر مبتنی بر پلتفرم MRNA را دریافته 
کرده اند، سطح محافظت واکســن از ۹۱درصد طی 2 ماه 
پس از تزریق، به 78درصد پــس از 4 یا 5ماه کاهش یافته 
است. اثربخشی واکسن برای کاهش مراجعه به اورژانس یا 
کلینیک ها نیز در این مدت زمان از 87درصد به 66درصد 

رسیده بود.
البته محققــان این مطالعه را با اختلاف گروه های ســنی، 
وضعیــت زمینه ای بیمــاری یا عدم ایمنــی کافی درنظر 
نگرفتند؛ با این حال گفتنــد یافته ها به اهمیت دوز چهارم 

اشاره کرده است.

دوز سوم، همچنان کافی است
آنتونی فائوچی، مشــاور پزشــکی کاخ ســفید اما معتقد 
است که دوز سوم واکســن همچنان یک دیوار مستحکم 
در برابر بیماری اســت. او می گوید: میزان محافظت فعلی 
که 78درصد است، خوب و کافی اســت. اما از آنجایی که 
اســتراتژی های توصیه برای واکســن مدام در حال تغییر 

است، برای بسیاری از مردم گیج کننده شده است.

 فائوچی می گوید که همه  چیز به ماندگاری میزان محافظت 
دوز تقویت کننده بســتگی دارد، اگر کاهش ایمنی بعد از 
4تا 5ماه بعد از تزریق ادامه داشــته باشــد و البته اهمیت 
دوز چهارم بیشتر برای افراد دارای شرایط زمینه ای مورد 

توجه است.
دکتر استرلینگ رانسون، مدیر آکادمی پزشکان خانوادگی 
آمریکا درباره ســؤال های مکــرر بیمارانــش درباره لزوم 
تزریق دوز چهارم می گوید: بشــر دوست دارد در همه  چیز 
به قطعیت برسد و کنترل شــرایط را به دست بگیرد. ولی 
ما دقیقا در نقطه ای هســتیم که نمی دانیم چه اتفاقی در 
آینده رخ خواهــد داد و نمی توانیم یــک توصیه قاطعانه 

داشته باشیم.

رویکرد متفاوت کشورها
داده های کشور انگلیس با آنچه از مرکز کنترل و پیشگیری 
بیماری ها ارائه شده است، شــباهت دارد و نشان می دهد 
که دوز سوم در برابر بستری 4 تا 6ماه پس از تزریق 75 تا 
85درصد اثربخشی دارند. در سرزمین های اشغالی با وجود 
این داده ها، از اواخر دی ماه تزریق دوز چهارم ابتدا به کادر 
درمان و سپس با اولویت گروه ســنی در حال انجام است. 
مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری ها نیز پیشنهاد کرده 
اســت افرادی که با ضعف سیســتم ایمنی روبه رو هستند 
می توانند با گذشت 4ماه از دوز سوم، دوز چهارم را دریافت 

کنند.
در سوئد مقامات بهداشت عمومی، اوایل ماه گذشته به طور 
رسمی اعلام کردند که افراد بالای 80سال می توانند دومین 
دوز تقویت کننده واکســن کووید-۱۹ یا همان دوز چهارم 

خود را دریافت کنند.
اما طبق یک مطالعه کوچک انجام شده ، دوز چهارم واکسن 
کووید-۱۹، آنتی بادی ها را به ســطوح مشاهده شده پس 
از دوز ســوم بازمی گرداند، اما تنها یک تقویت متوسط در 
محافظت در برابر عفونت ایجــاد می کند. مایل داونپورت، 
ایمونولوژیست دانشگاه نیو ساوت ولز در استرالیا می گوید: 
دوزهای بیشتر احتمالا فقط ایمنی از دست رفته را در طول 

زمان بازیابی می کند.
گیلی رگوف یاچــی، متخصص بیماری هــای عفونی نیز 
می گوید: دوز سوم واقعا مهم است اما افراد جوان و سالم که 
فاکتورهای خطری ندارند، در مواجهه با ســویه اومیکرون 
چندان نفعی از دوز چهارم نخواهند برد. اگرچه او و ســایر 
همکارانش به اهمیت دوز چهارم برای افراد در معرض خطر 
به دلیل شرایط زمینه ای واقف هستند، اما به تزریق این دوز 
برای افراد سالم توصیه نمی کنند. ولی با این حال  چندین 
کشور ازجمله شیلی و سوئد دوز چهارم را برای افراد مسن و 

سایر گروه های سنی تجویز کرده اند.
در انگلیس ساجد جاوید، وزیر بهداشت این کشور توصیه ها 
و راهنمایی ها را از کمیته مشــترک واکسن و ایمنی زایی 
دنبال می کند. او در پاسخ به سؤال درباره لزوم دریافت دوز 
چهارم در این کشور می گوید: وقتی ماجرا به واکسیناسیون 
می رســد ما بادقت نظر متخصصان و مشــاوران را گوش 
می کنیم. آنها اخیــرا گفته اند این دوز بــرای افراد بالای 
75سال، مبتلا به سرکوب ایمنی و افراد ساکن در خانه های 
سالمندان توصیه می شــود. ما برای ارائه این دوزها آماده 
هستیم. ماه گذشــته جاوید گفته بود که گروه های خاص 
دوز چهارم را در هفته های آینده می گیرند تا آنهایی که در 
معرض خطر ابتلا به نوع شدید بیماری هستند سطح بالایی 

از ایمنی در برابر ویروس را داشته باشند.

عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

ترانزیــت داده بیــن غــرب و شــرق دنیا 
از طریــق خــاک کشــور مــا مزیت هــای 
ویژه ای برای کشــورهای همســایه دارد 
کــه مهم ترین آنها کاهــش زمان پینگ 
۲۰ تــا ۳۰ میلــی ثانیــه ناشــی از کوتــاه 
شــدن فاصلــه تــا مراکــز داده در اروپــا 
است. همچنین امکان تعمیر و بازیابی 
خرابــی مســیرهای فیبــر در کوتاه ترین 
زمان نسبت به مسیرهای دریایی مثل 
دریای عمان، خلیج عدن و کانال سوئز 

است.

علی رهبری
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی

بــا آغــاز بــه کار ســامانه هوشــمند 
از  شـــــــــــکایات  بـــــــــه  رسیــــدگـــــــی 
کســب وکارهای اینترنتــی و داوری 
جمعی بر خــط )CODR( مــردم پیش 
از خریــد اینترنتــی کالا می تواننــد 
اطلاعــات شناســنامه ای و تخلفــات را 

بررسی کنند. 

هلــــی کوپتـــــــر مریخــــــی »نبـــــوغ« 
)Ingenuity( بیســت و یکمیــن پرواز 
خود را در این ســیاره انجــام داد. حالا 
به طــور کلــی هلی کوپتــر نبــوغ ۳۸.۸ 
دقیقه در مریخ پرواز و مسافت ۴.۶۵ 
کیلومتــر را طــی کــرده کــه بیشــتر از 
تمــام مســافتی اســت کــه مریخ نــورد 
اســتقامت روی مریــخ حرکــت کــرده 

است.
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نسخه نویســی  طــرح  اجــرای  بــا 
الکترونیــک به دلیــل ایجــاد چرخــه 
اطلاعات و حکمرانی داده ها، حداقل 
۲۰۰ میلیــون مراجعــه حضــوری در 
ســال کاهش پیدا می کند و ۴ میلیارد 
برگ نســخه و ســند کاغذی نیز حذف 

می شود.
طرح نسخه  الکترونیک از اول دی ماه 
امســال بــا دســتور رئیس جمهــوری 
اجرایی شد که براساس آخرین گزارش 
شورای اجرایی فناوری اطلاعات بیش 

از ۹۰ درصد پیشرفت داشته است.

200 
میلیون

دوشنبه؛پایان اینستاگرام 
در روسیه 

ســازمان تنظیم مقررات یا رگولاتوری روســیه 
اعلام کرده که به دلیل سیاســت های شرکت متا 
از روز دوشنبه اینستاگرام در این کشور به صورت 
سراسری فیلتر خواهد شــد. به گزارش الجزیره، 
روسکماندزور، رگولاتور روسیه در بیانیه ای اعلام 
کرد شرکت متا در ۱۱مارس )20اسفند( تصمیمی 
بی ســابقه گرفت و اجازه انتشار اطلاعات حاوی 
خشونت علیه شهروندان روسیه را در شبکه های 
اجتماعی فیســبوک و اینســتاگرام صادر کرد. 
هم اکنون در شبکه اجتماعی اینستاگرام پیام هایی 
مبنی بر تشــویق و تحریک اعمال خشونت آمیز 
علیه روس ها در حال پخش است که به دنبال آنها، 
دادستانی کل روســیه از روسکماندزور خواستار 
محدود کردن دسترسی به این شبکه اجتماعی 

شده است.

نقل قول خبر

عدد خبر

اینترنت

دانش

افزونه جدید واتساپ برای امنیت بیشتر 

مــدت کوتاهی پــس از اینکه 
تیم توســعه دهنده واتســاپ 
پشتیبانی همزمان چند دستگاه 
را در نســخه بتای خود فعال کــرد، یک افزونه 
جدیــد مرورگر را نیــز معرفی کرده اســت. به 
 گزارش وب ســایت جی اس ام آرنا، ایــن افزونه

 Code Verify نام دارد و تنها هدف آن اطمینان 
از ایمن بودن نســخه وب واتســاپ بوده و اینکه 
رمزگذاری انتها به انتها به خطر نیفتاده اســت. 
واتساپ می گوید که پس از راه اندازی پشتیبانی 
چند دستگاهی، تعداد فزاینده ای از لاگین های 
وب واتساپ را مشاهده می کند و این بدان معنی 
است که برنامه وب به طور طبیعی در برابر حملات 

 Code Verify مقاومت کمتــری دارد. بنابراین
همان سطح امنیت یک برنامه بومی را در ویندوز، 
iOS یا اندروید تضمین می کند. خود پســوند 
مرورگر بسیار ســاده است. این فقط »کد هش« 
 Cloudflare ارائه شده را با کد آپلود شده در یک
قابل اعتماد و ایمن مقایسه می کند. اگر همه  چیز 
درست باشــد، برنامه افزودنی به شما چراغ سبز 
می دهد تا مکالمات خود را ادامه دهید. توضیح 
اینکه، بــه تمامی فایل ها می تــوان به یک »کد 
هش« ۳2 رقمی اختصــاص داد که اختصاص 
آن نیز براســاس الگوریتم خاص و برای هر فایل 
با هر سایز به صورت یک کد واحد و غیرتکراری 

ایجاد می شود.

فناوری

زهرا خلجی؛ روزنامه نگار


